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זהירות נסיונות לפניך!

המציאות עולה על כל דמיון

אחד העולמות המעניינים ביותר הוא עולם המודיעין 
והריגול. בעולם הזה אין גבול לדמיון ולאפשרויות, 
והמציאות עולה על כל דמיון. לא לחינם מספק עולם 
הריגול כר נרחב ובלתי נדלה לסופרים בכל רחבי העולם 

לשאוב ממנו עלילות ומהלכים.

איש מודיעין יודע שעליו לבדוק כל מקור מודיעיני 
בשבעים עיניים, כי כל אחד שמשתף פעולה איתך, יכול 
באותה מידה גם לשתף פעולה עם האויב, ועליך להיות 
בטוח בנאמנות של המקור. אפילו מרגל שאתה שלחת 

להתגלות  עלול  בעצמך 
כבוגד. גם חייל רגיל צריך 
לשמור על סודיות, אבל זה 
לא באותה רמה. התועלת 
שהוא יכול להביא הרבה 
הנזק  וגם  מוגבלת  יותר 
שהוא עלול לגרום מוגבל, 
הכול  בסך  נמצא  והוא 
והבטוח  המוגן  באֵזור 
מבחינת המדינה, ולכן אין 
עניין לאתגר ולבדוק את 

הנאמנות שלו ללא הרף. לעומת זאת המרגלים והסוכנים 
יכולים להביא לבטחון המדינה תועלת שלא תסולא בפז, 
ומאידך גיסא בכוחם גם לגרום לנזקים הרסניים, ובנוסף, 
הם פועלים בשטח האויב הרחק מהאיזור המוגן, לכן 
המפעילים של הסוכנים והמרגלים חייבים לבדוק ללא 

הרף את מהימנותם ואת נאמנותם של מקורותיהם.

מה תפקידך בכוח?

אז אם אתה רוצה לדעת איזה סוג של חייל אתה 
בצבא ה', תִראה כמה חשובה הנאמנות שלך לה' – 

כמה ה' בודק ומאתגר אותך. בדור הזה כולנו מרגלים. 
כולנו פועלים בעומק שטח האויב הרוחני, כי הרחוב 
כולו שטוף ברוח שיגעון, ובטירוף של ניאוף ושל דעות 
כוזבות. האוויר מורעל. כל אחד מאתנו פועל בחסות 
החשכה. אף אחד לא יודע מה האדם עושה בתוך ביתו 
בינו לבין עצמו, וכדי להצליח במשימות, על האדם להיות 

בעל נאמנות ברזל לה' יתברך.

ה' מנסה אותנו בלי סוף, ניסיון אחר ניסיון ואם ה' לא 
ישמור עלינו, כל אחד עלול לאבד את נאמנותו לה' ברגע 
אחד, לא עלינו. וזה באמת קשה. אבל מבחינתנו זה רק 
מראה לנו עד כמה העבודה שלנו חשובה וקריטית. כמו 
מרגל טוב, שאין סוף לרווח 
שהוא יכול להביא לשולחיו 
– כך כל אחד מאתנו יכול 
להביא את הגאולה. ממש 
הניסיונות  כגודל  כך. 
של  החשיבות  גדול  כך 

עבודתנו.

ונות  ניסי זהירות 
לפניך!

והעיקר הוא להחזיק באמונה פשוטה, שכל הניסיונות 
האלה לא באים במקרה, אלא כולם מכוונים מאת ה' 
יתברך. לה' יש את החשבונות שלו, ועלינו לדבוק באמת 
הפשוטה המובאת בפרשה: "כי מנסה ה' אלוקיכם 
אתכם לדעת היִשכם אוהבים את ה' אלוקיכם בכל 
לבבכם ובכל נפשכם". ועכשיו זה הזמן להבין את גודל 
השעה ואת החשיבות של עבודתנו ולקיים את מה 
שנאמר בהמשך הפסוקים: "אחרי ה' אלוקיכם תלכו 
ואתו תיראו ואת מצוותיו תשמורו ובקולו תשמעו ואותו 
תעבודו ובו תדבקון". זה הזמן למסור נפש על התורה, 
על האמונה, על קיום ההלכה, ועל ההשקפות הצלולות 

שאנחנו שואבים אך ורק מהתורה ולא חלילה מהרחוב 
והתקשורת.

דניאל כבר ניבא על התקופה הזאת ואמר: "יתבררו 
ויתלבנו ויצרפו רבים והרשיעו רשעים ולא יבינו כל רשעים 
והמשכילים יבינו". כלומר שיהיו בירורים קשים בעולם כדי 
להבדיל בין מי שהולך עם ה' לבין מי שמחפש לפרוק 

מעליו את עול האמונה והתורה והמצוות.

רבי נחמן מברסלב אמר שבדור האחרון יהיו נסיונות 
קשים באמונה, והוא אמר שהוא מודיע לנו את זה מראש 
למרות שזה לא יעזור, כי הניסיונות יהיו קשים מאוד, 
אבל בכל זאת עצם הידיעה שהצדיקים כבר ראו את 
זה ודיברו על זה מראש – בה בעצמה יש נחמה וחיזוק 
וקריאת עידוד לאלה שרוצים להילחם על האמונה 

ולעמוד בניסיונות כל מחיר.

היופי האמתי

היום יש ניסיונות קשים מאוד על הדברים החמורים 
ביותר. אם פעם היו צריכים להתאמץ כדי לעבור עבירה, 
הרי שהיום כל תאווה, כל עבירה וכל התמכרות – הכול 
זמין, הכול נגיש, הכול קל, הכול נמצא בכיס תרתי 
משמע. ועיקר הנאמנות היא דווקא בתחום הקדושה 
הצניעות ושמירת הברית. לא צריך להסביר את גודל 
הניסיונות שיש בתחום הזה בדורנו. לכן אני קורא לכל 
בנות ובני ישראל להתחזק בכל הכוחות למען ה' ולמען 

כל עם ישראל.

בנות ישראל היקרות, אל תטעו מכל מה שאתן 
רואות ברחוב, אל תטעו מנשים שמבזות את עצמן 
ואת משפחתן. דעו לכן, שהצניעות היא היופי האמתי 
שלכן. הצניעות היא הכבוד האמתי שלכן, של ההורים 
שלכן, של המשפחה שלכן, של הבעלים שלכן, ושל 
הילדים שלכן. זה הכבוד והיופי של עם ישראל שאפילו 
גויים טמאים יכולים להעריך ולכבד: "מה טובו אוהליך 

יעקב משכנותיך ישראל".

וכמו מרגלת בכירה – כל שמירה שלך על הצניעות 
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בואו נאהב את ה' באמת ולא 
נסור מהתורה ימין ושמאל 

נראה איך ה' מגלה את אהבתו 
הגדולה עלינו וגואל אותנו
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סגולה נפלאה לחודש אלול, לבטל מעליו 
גזירות קשות 

לומר בכל יום מזמור לדוד ה’ אורי וישעי )פרק כ”ז 
בתהילים( מראש חודש אלול עד יום שמחת תורה, והיא 
מסוגלת לבטל כל גזירה רעה שנתונה על האדם, וכל 
האומר פרק זה מר”ח אלול עד אחר שמחת תורה 

אפילו גזרה רעה נתונה על האדם חס ושלום, מן 
השמים מבטלו, ומעביר מעליו כל המקטרגים, 

ומבטל מעליו כל גזרות קשות ורעות, 
ויוצא זכאי בדינו, ומובטח לו שלא יחסרו 
מזונותיו כל השנה”. סגולה זו מיוחסת לרב 

אברהם חמוי זצ”ל מגדולי החכמים בזמן הרב 

בן איש חי. 

הכנתי עוף ממולא באורז שיהיה גם 
להיום וגם לשבת בבוקר. האם מותר למזוג 
מהאוכל לסעודת הערב ולהחזיר לפלטה 
את מה שנשאר לאחר סיום הארוחה בתוך 

סיר ?

לספרדים אין איסור להחזיר על הפלאטה מאכל יבש 
אם היה מבושל קודם לכן, ולכן מותר להחזיר את האורז 
או העוף שנשאר לסיר, ולאשכנזים יש איסור להחזיר 
כל מאכל על גבי פלאטה, ומכל מקום אם מחזיר את 

הדבר על גבי קדירת חמין, דהיינו שלוקח את האורז 
והעוף וישימו אותם בתוך סיר קטן ויניחו את הסיר 
הקטן על גבי סיר שנמצא על הפלאטה, יהיה מותר 
הדבר לכולי עלמא. על פי שלחן ערוך )אורח חיים סימן רנ”ג סעיף 

ב’ ושי”ח סעיף ד’ ועוד(.

האם מותר לקרוא סיפור על אימי השואה 
ביום שבת?

אסור לקרוא דברים הגורמים לאדם צער 
בשבת, ועל כן צריך להימנע מקריאת 

ספרים כאלו ביום שבת.

מוצאי  של  ערבית  בתפילת 
שבת מישהו מאחורי עדיין לא סיים 
להתפלל ואני לא יכול לשבת בקדושה 
של ובא לציון האם אני צריך להמתין עם 
אמירתו עד שאוכל לשבת או אפשר לומר 

את הקדושה בעמידה?

לכתחילה כדאי לומר את קדושת ובא לציון בהיותו 
יושב, משום שקדושת ובא לציון רומזת בתפילה לעולם 
הבריאה. רמ”ק באור החמה )חלק ב’ דף ק”ט עמוד ד’(, ובמוצאי 
שבת הטעם הוא כמופיע בשער הכוונות )דף ס’ עמ’ ב’( 
להמשיך הארת עולם האצילות אשר בסוד תוספת שבת 

אל עולם הבריאה, להמשיך תוספת קדושה של שבת 
בבריאה כדי שתתקיים כל ששת ימי החול עד השבת 
הבאה, ולכן ראוי לאומרה בישיבה, אמנם אם יש מישהו 
המעכבו מלשבת יכול לאומרה בעמידה, כיון שישנם 
פוסקים הנוקטים שצריך לומר קדושת ובא לציון דווקא 
בציבור ולא ביחיד. רב עמרם גאון השלם )חלק א’ דף קס”ה עמ’ א’( 
האשכול )חלק א’ סימן ט”ו( ועוד. ואף שלהלכה מותר לאומרה 

ביחיד )חיד”א בקשר גודל סימן י’ אות י”א( מכל מקום נראה 
שעדיף לאומרה בציבור מעומד ולא ביחיד מיושב. ואם 
יכול להישען על קיר וכדומה, יוצא ידי חובה לכתחילה. 

)על פי הגמ’ בשבועות ל’ לגבי רב נחמן שעמד מוטה כי שארי מסאניה(.

בתוך סעודת פת הגישו אבטיח למסובים, 
האם צריך לברך על האבטיח?

בבן איש חי )שנה ראשונה פרשת נשא סעיף ח’( כתב 
שהיה מנהג בזמנו לאכול אבטיח יחד עם פת וגבינה, ועל 
כן אין צריך לברך כשאוכל אחר הסעודה, כפי שנפסק 
שכל מיני פירות שבאים בתוך הסעודה, אם אוכלם 
עם הפת אין צריך ברכה כלל, כיון שאוכלם עם הפת 
נחשבים לדבר הטפל לפת ואין מברכים עליהם, אבל 
אם אוכל את האבטיח בסוף הסעודה בפני עצמו ולא 
מלפת אותו עם הפת, כיון שאינם מעיקר הסעודה יש 
לברך עליהם ברכה ראשונה, ומכל מקום יוצאים בברכה 
אחרונה בברכת המזון ואין צריך לברך בורא נפשות על 

אכילת הפירות. )שלחן ערוך סימן קע”ז סעי’ ב’(
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פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

השפעת התפילה על חשבונות שמים
בפרשתינו אנו למדים על כח התפילה בצורה חזקה 
ביותר, התורה אומרת שיש מצוות השמטת כספים, 
כלומר ברגע שמסתיים שנת השמיטה, אדם שהלוה 
לחבירו כסף אינו מקבל את כספו בחזרה, וזו מצוות 

עשה מהתורה.

וחשבה התורה על אותו אחד שירצה להימנע ולא 
לתת לחבירו הלוואה פן תבוא השמיטה והוא יפסיד 
את כספו מזהירה אותנו התורה: )דברים טו ט( "הִשָּׁמֶר 
לְךָ פֶּן יִהְיֶה דָבָר עִם לְבָבְךָ בְלִיַּעַל לֵאמֹר קָרְבָה שְׁנַת 
הַשֶּׁבַע שְׁנַת הַשְּׁמִטָּה וְרָעָה עֵינְךָ בְּאָחִיךָ הָאֶבְיוֹן וְלֹא תִתֵּן 
לוֹ וְקָרָא עָלֶיךָ אֶל ה' וְהָיָה בְךָ חֵטְא: פירש רש״י: ״והיה 
בך חטא - מכל מקום, אפילו לא יקרא, ]שעל כל פנים 
יש בו עוון שלא הלווה לעני מחשש השמטת כספים[, 
אם כן למה נאמר "וקרא עליך"? - ממהר אני ליפרע 

על ידי הקורא, יותר ממי שאינו קורא״.

הנה אפילו עבר האדם עבירה גדולה בכך שלא עזר 
לאביון, אף על פי שגרם לו צער גדול, בכל זאת הקב״ה 
מאריך את אפו ואינו נפרע ממנו. אימתי הקב״ה נפרע 
מהמציק - בשעה שהעני המצטער עומד כנגדו בתפילה 
לה׳. כנגד אדם שמתפלל אין הקב״ה יכול להאריך אפו, 
כביכול מחייבת התפילה שהשי״ת יעזור למצטער, ויפרע 

מן המצער ח״ו.

רואים מכאן מהו הכח של תפילה, אפילו אדם שיש 
בידו עוונות, עדיין השי״ת מרחם ומאריך אפו ואינו נפרע 

ממנו, אבל כנגד תפילה ממהרים ח״ו להיפרע ממנו.

השפעה זו של התפילה קיימת גם לצד השני, שהרי 
מידה טובה מרובה, לכן לפעמים הגם שיש לאדם זכויות, 
והוא ראוי לזכות ולקבל טובה בעולם הזה, אך חשבונות 

וקיטרוגים מעכבים את הדבר. 

אבל אם יתפלל לה׳ ויבקש שיתן לו, אזי השי״ת כביכול 
ימהר יותר לתת לו.

והנה דבר זה  שהאדם המתפלל גם אם אינו ראוי 
מתקבלת תפילתו זה אפשר ללמוד ממה שנכתב במדרש 
על הפסוק המובא )תהלים ס"פ לב( והבוטח בה', אפילו 
רשע ובוטח בד' חסד יסובבנו )ילקוט תהלים ס"ס תשיט(, 

שבעניין שהוא בוטח יושיעהו ד' מצד החסד. 

וידוע שעיקר ביטוי הביטחון זה ע"י תפילה שהאדם 
מתפלל ונשען על חסדי ה' אפילו אם רשע ואינו ראוי 
לכך תפילתו תתקבל, כי הקב"ה שומע תפילת כל פה.

וזה מה שמביא מורינו הרב נתן מברסלב )ליקו"ה 
חו"מ – הל' נחלות ה"ד( שהאמונה צריכה להיות שלמה 
בכל הבחינות, ומסביר רבי נתן מה הכוונה אמונה שלמה: 
שכמו שצריך שיהיה לו אמונה שלמה בה' יתברך שהוא 

בורא הכל ומנהיג מושל ומשגיח ובידו לשנות את הטבע 
כרצונו ולהשפיע כל טוב, כמו כן צריך שיהיה לו אמונה 
בעצמו להאמין באמונה שלמה שה' יתברך שומע ומאזין 
ומקשיב כל דבור ודבור של כל אחד מישראל אפלו 
מהגרוע שבגרועים, כי הוא יתברך שומע תפילת כל פה.

ויש כח בכל אחד מישראל לפעול בקשתו ברחמים 
אצלו יתברך אם יתפלל באמת אליו יתברך, כמו שכתוב, 

קרוב ה' לכל קוראיו וכו'.

פַּעַם בְּלֵיל שָׁבוּעוֹת נִכְנַס הָאַדְמוֹ"ר הַזָּקֵן מִקַּרְלִין 
לְבֵית מִדְרָשׁוֹ וְרָאָה אֶת הָאַבְרֵךְ ר' יְחִיאֵל שׁוֹר 
הַנִּקְרָא יְחִיאֵל מָרְדְּכַי אברהם"ס יוֹשֵׁב וּמְעַיֵּן בַּסֵּפֶר 
לִקּוּטֵי מוהר"ן, כְּשֶׁרָאָה הַלָּה אֶת הַבֵּית אַהֲרֹן סָגַר 
מִיָּד אֶת הַסֵּפֶר, פָּנָה אֵלָיו הַבֵּית אַהֲרֹן וְאָמַר לוֹ: 
לְמֹד, לְמֹד גַּם אֲנִי לוֹמֵד בְּסֵפֶר זֶה )שִׁבְחוֹ שֶׁל 

צַדִּיק עמ' קיב(

זֶה סָמוּךְ שָׁמַעְתִּי מִיְּדִידֵנוּ הַוָּתִיק רַבִּי גֵּרְשׁוֹן נֵרוֹ 
יָאִיר, נֶכֶד הַמַּגִּיד זַ"ל מִטְּירָהאוִויצֶע, שֶׁשָּׁמַע מִפִּיו 
הַקָּדוֹשׁ שֶׁל רַבֵּנוּ שֶׁבְּרֹאשׁ הַשָּׁנָה הַכֹּל מְקַבְּלִים 
מִמֶּנּוּ תִּקּוּן; אֲפִלּוּ דְּבָרִים שֶׁאִי אֶפְשָׁר לְתַקְּנָם בִּזְמַן 
אַחֵר - בְּראֹשׁ הַשָּׁנָה נִתְתַּקֵּן הַכּלֹ: ]עלים לתרופה, 

מכתב מיום ג עקב תר״ג[
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בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

שלך בלבוש ובדיבור ובמעשים משפיעה על כל 
עם ישראל ועל כל העולם. וזה מה שיביא אותך 
להצלחת האמיתית שלך, כי ההצלחת החיים של 
האישה תלויה בצניעותה. ההצלחה של בעלך ושל 
הילדים שלך תלויה בצניעות שלך, ואין דבר בעולם 
שיוכל להוות תחליף לנחת מזוגיות טובה ומילדים 

מוצלחים וצדיקים.

את מי אתה מפרנס?

ובני ישראל היקרים, הניסיון העיקרי שלכם הוא 
בשמירת העיניים. לשמור היטב על מה שאנחנו 
מכניסים למוח שלנו, שלא נטמא את בית המקדש 
שלנו, שלא נשרוף את הלב שלנו. ומי חלם שנגיע 
לימים כאלה שאנחנו אפילו לא מדברים על הרחוב, 
אלא אנחנו מדברים על ניסיונות קשים של שמירת 

עיניים בתוך הבית בחדרי חדרים.

אברכים  על  סיפורים  מרוב  נשרף  כבר  הלב 
שמאבדים את החיים, את המשפחה, את הילדים, 
את כל האור של היהדות ואת כל המתיקות של 
התורה והמצוות רק בגלל פגמי עיניים, בגלל שקנו 
מכשירים קטנים ומסוכנים "לצרכי פרנסה", ובינתיים 
היחיד שמתפרנס בקלות וברווח מהמכשירים האלה 
זה רק היצר הרע שכבר לא צריך לעבוד קשה בשביל 

להרוס משפחות שלימות ברגע.

בואו ונאהב את ה’

אחים ואחיות יקרים, אנחנו נמצאים במלחמה גדולה 
בניסיונות קשים ויש לנו כוח לעמוד בניסיונות, יש לנו 
צדיקים ועצות. בכוח הידיעה התמימה שהתורה לא 
תשתנה והאמונה לא תשתנה – בכוח זה ניתן לעמוד 
בכל ניסיון! כל אחד מאתנו הוא השליח של כל עם 
ישראל לא נעזוב את יראת השמים ולא נעזוב את 
הנאמנות שלנו לרגע, ולא ניתן לשום דבר להזיז 
אותנו מסעיף קטן מהשולחן ערוך, אפילו כקוצו 
של יו"ד, ונרבה בתפילות לה' יתברך שיעזור לנו 
לעמוד במשימות אנחנו וזרענו וזרע זרענו עד עולם.

עם ישראל הקדוש, חיזקו ואמצו. כוחות הסיטרא 
אחרא יודעים שעם ישראל ברובו הגדול מאמין 
ואוהב את ה' ואת המסורת, והם יודעים שעם ישראל 
מתעורר לשוב לצור מחצבתו; ולכן הם מנסים בכל 

כוחם לקעקע את זהותנו כעם ה'.

כנגד כל זה אנחנו חייבים להגביר את הנאמנות 
שלנו. אנחנו המרגלים הקדושים של עם ישראל. 
כל אחד עומד בניסיונות הקשים שלו לגמרי לבדו, 
והוא יכול להביא תועלת עצומה לעצמו ולכל עם 
ישראל ולכל העולם כולו; אבל חלילה גם להיפך, 
כל עבירה, כל הפרה של הברית והנאמנות שלנו 
לה' יתברך – עלולות להביא אסונות גדולים ונזקים 
בלתי נתפסים לנו ולכל עם ישראל ולכל העולם 

כולו, חלילה.

זה הניסיון של הדור האחרון. ה' מנסה אותנו לדעת 
אם אנחנו באמת אוהבים אותו. בואו נאהב את ה' 
באמת ולא נסור מהתורה ימין ושמאל, ונראה איך ה' 
מגלה את אהבתו הגדולה עלינו וגואל אותנו גאולת 

עולם ברחמים.

שעון של חיים
בימים אלו חל יום השלושים לפטירתה של אשת החיל, 
האשה הצדקנית הרבנית רבקה מרים בת ר’ שלמה שאביה 
היה ראש ישיבת תפארת צבי, ביתם של קדושים זרע תרשישים 
מיוחסת לרבי חיים מואלוזין, ולרבי מרדכי יפה בעל הלבוש, 
ולבעל התוספות יום טוב זי”ע. זכתה והייתה אמה של מלכות, 
כפשוטו העמידה דורות של מלכות, תלמידי חכמים גאונים 
וצדיקים. אימו של מו”ר הגאון הרב יהושע הכהן שליט”א בעל 
הכרם יהושע, שמרביץ תורה במוסדותינו הקדושים מעל לשני 
עשורים, שלאחד מגדולי הדור נחשב, ושאר בניה הצדיקים 
שיחיו. סיפורה של המשפחה מתחיל לפני שנים בימי השלטון 
הקומוניסטי ברוסיה סביה הרב יהושע מהורדנא היה ראש 
ישיבה ופוסק בעיר מינסק ומגדולי צדיקי רוסיא, האדמו”ר 
הרי”ץ מלויבוויטש ששניהם עסקו בהרבצת תורה התבטא 
עליו כי חצי מרוסיה עומדת עליו, פעם התארח מרן החפץ 
חיים  בעיר מינסק ובא לבקר את ר’ יהושע לאחר שחזר 
לראדין כשהיה רוצה לתת דוגמא של עובד ה’ אמיתי זה ר’ 
יהושע מהורדנא, ידוע שהחפץ חיים התכונן לעלות לארץ 
ישראל וכששאלו אותו התלמידים עכשיו מי יגן על רוסיא, 
אמר ר’ יהושע מהורדנא, ובנוסף אף היה שולח אליו אנשים 

להתברך ולפעול ישועות.

***

מינסק העירה, מקום מגוריו של רבי יהושע הייתה אחת 
העיירות בשלטון הקומונסטי קרוב לעיר הורדנא )כיום גרודנא(. 
בימים ההם אשר חל איסור לקיים כל סממן יהודי וכמובן חל 
איסור לימוד התורה הקדושה, ישב רבי יהושע ולימד תורה 
מתוך מסירות נפש של ממש, בתוך סכנת שלטון הקומוניסטי 
ועונשיו הידועים לשמצה. כרבי עקיבא בזמנו, למרות כל 
הפחד, בסיכון, וההסתכנות היה מוסר ומלמד שיעורי תורה. 

במשך תקופה ארוכה בשקט וצנעא.

באחד הימים קיבל רבי יהושע זימון ממשטרת רוסיה, זימון 
כזה היה מעלה פחד ואימה נוראיים. אפשר היה כי זו אף 
פרידת עולמים. הוא הבין שעליו להכין צוואה, ולהיפרד מכל 
היקר לו, כי בדרך כלל לאחר זימון כזה או שנפרדים לעולמים, 
או לכמה עשורים בסיביר. משהגיע אל משרדי המשטרה 
קיבל את פניו  קצין מאיר פנים, שלא כמקובל, שכן דרכם 

של קצינים חמורי סבר הם. ואמר לו: “שב!”

“בטח הנך חושב שאנו לא יודעים על הפעילות שלך, ועל 
מעשיך הנסתרים הנוגדים את חוקי המדינה.?!”

 ואז הצביע על תיק עב כרס: “תיק זה, מלא בראיות הוא, 
ראיות המעידות שחור על גבי לבן על מעשיך ופשיעתך”.

ויותר מכך, ודאי תמה אתה על סבר פני המחויך שלא 
כדרכם של קצינים בדרגתי?!

ובכן, לא אשאיר אותך מופתע, אסביר לך את פשר העניין.

“עד עכשיו הייתי קצין פה ושמרתי עליך, השגחתי עליך 
מרחוק לבל יאונה לך כל רע,

 מחר אקבל קידום ואעבור לעיר הגדולה למוסקבה, כבר 
לא אהיה כאן על מנת להשגיח עליך, לכאן יגיע קצין חלופי 
שכאשר יראה את התיק מיד יעמידך מול כיתת יורים ללא 

משפט.

“ודאי תמה אתה על כך שאינני עושה עמך מאומה, ולא 

מבצע בך את הגזר הדין. אספר לך את סיפורי:

“גדלתי בבית יהודי לאמא אלמנה שבקושי רב הביאה פת 
לחם אל פינו. באחד הימים כאשר המצב היה בכי רע מבלי 
יכולת להכניס פת לחם אל פיות הילדים, הלכה לקבץ נדבות 
ולא עלה בידיה. המליצו לה לגשת אל רבה של הורדנה. 
כשניגשה אמי אליך בבקשה לצדקה כדי להחיות את נפשות 
יתומיה, אמרת לה  אין לי מה לתת לך, אבל אתן לך את 
שעון הזהב, שוויו ערב רב ועצום, “מכרי אותו בסכום מכובד 
וממנו תתפרנסי” אמרת לאמא. במשך שנה שלמה התפרנסנו 
משעון זהב זה. “שמרתי את הדברים בליבי ואמרתי כי בבוא 
העת כשאוכל אחזיר לך טובה. מתוך הכרת הטוב שמרתי 
עליך.  כעת אני עובר למוסקבה, ומחר בודאי תמות. לכן 

מציעני: ברח כעת אל הלא נודע!”

כל העת הזאת ישב רבי יהושע נדהם מהתגלית כשליבו 
מודה ומשבח למי שאמר והיה העולם. “איך אקבל אישורים?!”  
הגיב מייד כשהורשה לו. “לזאת אדאג אני לך ולמשפחתך, 
לך ותתארגן”. עוד באותו ערב קיבל אישורי יציאה. כך 
בשנת תרצ”ג זכה ועלה לארץ הקודש ארץ ישראל. בזכות 
מצוות הצדקה והחסד, זכה וניצל מגזר דין מוות בטוח, וכ”כ 
ניצל ממלחמת עולם שניה. עלה רבי יהושע לארץ הקודש, 
והשושלת המשיכה. נולדה לבנו רבי שלמה הרבנית הצדקנית 
רבקה מרים ע”ה ולה בנים צדיקים כדוגמת ר יהושע הגאון 

ואחיו הכהנים, יחד עם אחיותיהם הצדקניות שיחיו.

***

 קווים לדמותה של הצדקנית

מעט מזעיר משבחיה של הרבנית הצדקנית ע”ה: היא עצמה 
אשת חסד גדולה ועצומה כשהייתה שומעת על חולה או צער 
הייתה מוכנה למסור נפש ולעזור ככל האפשר, כל כך הרגישה 
בצער הזולת עד שהייתה חולה כששומעת צרות של אחרים. 
בעלת תפילה עצומה, צנועה ויראת שמים, מסתפקת במועט, 
עד כדי כך שלא נתנה דגש לעולם הזה בכלל, זכתה והבינה 
כי העולם הזה הוא בחינת פרוזדור בלבד וכל ההשקעה היא 
לחיי הנצח. כך מצאנו את ביתה אשר בו חיה כ 68 שנים, 
בית אשר בו הפשטות שולטת בכל פינה, בית שלא שופץ. 
כביתו של החפץ חיים ע”ה, בית שכל הנכנס אליו מרגיש את 
גודל הקדושה ואומר: “זוהי ירושלים של מעלה”. אך היה כולו 
מקושט ומעוטר בכתרי תורה של תלמידי חכמים וגאונים, 

כדוגמת בעלה המנוח ע”ה, ובניה שיבדלחט”א.

כבוד התורה ניכר מכותלי ביתה, יעידו קורות ביתה על 
אהבת תורה שניכרה בה, את כל עול הבית לקחה על כתפיה 
על מנת לתת לבעלה ובניה לעסוק בלימוד התורה הקדושה 
מתוך מסירות נפש זכתה לשמש בקודש ולגדל דור מפואר.

 כל זאת נגיע אל מקצת מעלתה של המנוחה ע”ה זכותה 
תגן עלינו ועל כל ב”ב ומשפחתה. אכי”ר.

***

כוס תנחומים שלוחה לבני המשפחה היקרים, 
ואיתם בנה רבי יהושע הכהן שליט”א

 יה”ר שינוחמו מן השמים
ולא ידעו עוד צער אמן.
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רבי נפתלי צבי יהודה ברלין, המכונה הנצי"ב מוולוז'ין, נולד 
בעיר מיר שבליטא בשנת תקע"ז לאביו רבי יעקב ברלין כבר 
בילדותו עשה הנצי"ב ימים כלילות בלימוד התורה בשקידה 
ובעמל רב. מעט לאחר הגיעו לגיל בר-מצווה נישא לביתו של 
ראש ישיבת וואלזין ר' איצ'לה, ולאחר נישואיו המשיך החתן 
הצעיר את לימודיו ברוב שקידה יומם ולילה, תוך שהוא מצניע 
את עצמו ונחבא אל הכלים.  בשנת תר"ט נפטר חותנו רבי יצחק 
והמשיך את תפקידו בישיבה רבי אליעזר בנו. לא עברו מספר 
שנים ובשנת תרי"ג נפטר גם רבי אליעזר. לאחר פטירת גיסו 
נתמנה רבינו לאב"ד וראש הישיבה. בעת סעודה שערך הנצי"ב 
לאחר הוצאת ספרו "העמק שאלה" סיפר כי בהיותו בן תשע 
שנים לא שקד על תלמודו והיה ילד שהעדיף להשתובב ולא 
ללמוד. פעם אחת שמע את הוריו מדברים על כישלונו בלימודים 
ושאולי כדאי להפסיק את לימודיו ולשלחו ללמוד מלאכה. כאשר 
שמע זאת הנצי"ב נשבר ליבו בקרבו. הוא פרץ בבכי והבטיח 
מאותו יום ללמוד כראוי ואכן כך היה ומאז לא פסק מלשקוד 
על תלמודו. עבודתו הייתה בלתי פוסקת ואף חתם על מכתביו 
"העמוס בעבודה". גילה כלפי כל אחד מתלמידיו מסירות והקרבה 
רבה ואהבם כבניו. כשבא אליו אב אחד שהביא עימו את בנו 
שילמד בישיבה וביקש מהנצי"ב שיפקח את עינו עליו משום 
שזה הוא לו בן יחיד, ענה לו הנצי"ב: לך יש בן יחיד אחד ואילו 
לי יש ארבע-מאות בנים יחידים.במשך כארבעים שנה הקדיש 
הנצי"ב את חייו לישיבה ולכל עשרים-אלף התלמידים שעברו 
בזמנו את בית היוצר בוולוז'ין. בשנים אלו זכה להרביץ תורה 
בהיקף רחב ולהגדיל את שמה של הישיבה תחת הנהגתו. אבל 
הגיעו גם שנים קשות. תמורות רבות התחוללו בעם ישראל ונגע 
ההשכלה החל לפשוט אף למבצרי התורה והישיבות, ובהם 
גם לישיבת 'עץ-חיים' בוולוז'ין. נגע זה פגע גם בכמה מתלמידי 
הישיבה הקדושה שהחלו לחלוק על סדריה שלפתע לא נראו 
להם עוד ועוררו את השלטון הרוסי שיבחין במתרחש בישיבה. 
כמובן שהשלטון מצידו לא נשאר אדיש אלא מצא שלל רב 
בפנייתם זו, ובראותו כי ישיבה זו כמבצר של תורה יש בכוחה 
לפגוע במשטר הצאר החל לדרוש את לימוד השפה הרוסית 
בתוך כתליה ולצמצם את מספר התלמידים. השלטון המשיך 

בלחציו ואף דרש בין היתר להרחיב את זמן לימודי החול לשלוש 
שעות ביום, והנצי"ב שראה את הסכנה קרא לאסיפת חירום 
דחופה בווילנא. בין החכמים השתתפו בנו רבי חיים, חתנו רבי 
רפאל שפירא, מרן 'הבית הלוי', רבי חיים עוזר גרודז'ינסקי ועוד 
רבים מגדולי רבני רוסיה וליטא, ובסופה החליטו כולם בלב 
דואב ובתחושות קשות מנשוא שעדיף לסוגרה מאשר להכניס 
לתוכה משדות זרים ולערבב בה טמא וטהור.  ביום רביעי ה' 
בשבט תרנ"ב למראה השוטרים שנכנסו לתוך הישיבה ופקדו 
על תלמידיה להפסיק את הלימוד ולצאת מן המקום, נעמדו 
בני הישיבה בוכים ועימם רבם הנצי"ב האחוז בבכי וכל הכאב 
שהיה עצור בו יצא החוצה כשהוא רואה עמל של שנים נגדע 
לנגד עיניו. הוא התבקש לצאת מן המקום מבלי לשוב אליו.  
משם גלה למינסק עם משפחתו ואחר כך לוורשא, שם קיווה 
לממש את תשוקתו לעלות לארץ-ישראל משאת נפשו, אולם 
סגירת הישיבה השפיעה לרעה על בריאותו ומשהתריעו בו 
רופאיו שלא יעמוד בטלטולי הדרך נשאר בוורשא. ביתו שם 
המה ממבקרים כל היום ומכל השכבות והחוגים נהרו אליו 
כדי ליטול ממנו עצה.  בשנתו האחרונה כיתת רגליו בין בתי 
העשירים בכדי לסלק את חובות הישיבה הכבדים שרבצו על 
שכמו, למרות שכבר כל גופו דאב וכאב מייסורים. כמו כן החל 
לעודד את מקורביו להכשיר לדפוס את ספריו הרבים, בהם: 
'העמק שאלה' על השאילתות לרב אחאי גאון. בכל יום לימד 
בישיבה את פרשת השבוע, מה שהפך ברבות הימים לפירוש 
'העמק דבר' על התורה. כתב את 'מיטב שיר' שהוא ביאור על 
שיר השירים, וכן פירוש על הספרי ועל ההגדה של פסח. בספרו 
'משיב דבר' מובאות תשובותיו לשאלות שנשלחו אליו מכל 
קצוות תבל, בהן גם כתב מאמרים בשאלות לאומיות. לנצי"ב 
היו חמישה ילדים שלשה ילדים מאשתו הראשונה - הרב חיים 
ברלין ושתי בנות, ומאשתו השנייה אותה נשא כשהיה בן חמישים 
נולדו לו שני בנים - מאיר )בר-אילן( ויעקב ברלין. ביום חמישי 
כ"ח לחודש מנחם-אב שנת תרנ"ג והוא בן שבעים ושש שנה 
כבה נרו. את ארונו ליוו לבית הקברות היהודי בוורשא למעלה 
מארבע רבבות של יהודים שבאו לחלוק כבוד לדמות הפאר 

שנסתלקה. זכותו תגן עלינו אכי"ר. 

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי נפתלי צבי יהודה 
ברלין זיע"א,
הנצי"ב מוולוז'ין
כ"ח מנחם אב

מרפא לנפש
מאת הרב שלום ארוש שליט"א

חיים טובים וקלים מאוד...

כשמשיח יבוא, עוד היום בעז"ה הוא יגיד לכל אחד 
ואחד: לך ותדבר עם בורא עולם! ותבקש ממנו שירחם 
עליך, ושיחזיר אותך בתשובה. תבקש ממנו שיוציא אותך 
מהרע שלך ומהשטויות שלך. כי לאדם יש יצר הרע, 
והוא צריך לבקש מה' יתברך, שירחם עליו ויעזור לו 

ויוציא אותו מהשטויות שהיצר הרע מכניס בו, וכמו 
שכבר אמרו חז"ל: אין אדם חוטא אלא אם כן 

נכנסת בו רוח שטות.

למעשה, ההתבודדות היא הדבר 
הראשון המעיד על האמונה של האדם. 
כי אדם שמאמין בה' הוא מדבר איתו, 

ואיך יתכן לומר שהוא מאמין בה', אם 
הוא לא מדבר איתו? הלוא זו משוואה 

פשוטה ביותר: אתה מאמין - אתה מדבר. 
אתה לא מדבר - אתה לא מאמין.

כי אמונה בפשטות פירושה קשר עם ה'. ועיקר הקשר 
עם הבורא הוא על ידי השיחה הפשוטה שהאדם משוחח 
עם ה' במלים שלו. וכל אדם שאומר שהוא מאמין, מדוע 
הוא לא מדבר עם מי שהוא מאמין בו? אדם שמאמין 
שהוא נברא ויש בורא שברא אותו, למה שיחיה לבד, 
בלי הבורא? כמו שכל ילד שיש לו אבא טוב, למה שיחיה 

חיים קשים, לבד ועזוב, כאלו אין לו אבא?

כי ממש כשם שלאותו ילד שחי בלי אבא, קשה בחיים 
והוא למעשה לא יכול להסתדר בכלל, כך בדיוק כל נברא 
ונברא, שחי בלי בורא עולם, דהיינו שחי בלי לדבר עם 
ה', באמת חייו קשים. כי בלי הבורא החיים קשים מאד 
בעולם הזה, וכמו שרבינו אומר בשיחות הר"ן, שמי שאין 
לו אמונה חייו אינם חיים. אבל מי שיש לו אמונה חייו 
טובים וקלים מאד, כי יש לו אבא מרחם בשמים, 
ויש לו במציאות על מי להישען ועל מי לסמוך, 
ומי שיעזור לו וייתן לו וישלים לו חסרונות, 
ויחלץ אותו מקשיים והסתבכויות וכו' 
וכו', ומי שמאמין כך הוא מדבר עם 
ה' כל הזמן על כל מה שעובר עליו, 
ומתייעץ עמו, ומספר לו מה עובר עליו 

ומה קשה לו וכו'.

בפרט שהקשר עם הבורא הוא הרבה יותר 
מאבא, כי הבורא נמצא אתך ומקשיב לך עשרים וארבע 
שעות ביממה, ויכול לתת עזרה של ממש, אף ממקומות 
שלא ציפית, והעיקר: רק בו אפשר לבטוח באמת, כמובא 
בספר "חובות הלבבות", שרק בבורא אפשר באמת 
לבטוח, משום שישנם שבעה תנאים שצריך שיתקיימו 
במי שבוטחים בו, ותנאים אלו מתקיימים אך ורק אצל 

הבורא יתברך. 7 תנאים אלו הם:

א. שהוא מרחם עליך. ב. שהוא אינו מתעלם מצרכיך 
ואינו מתרשל בהשגחתו עליך. ג. שהוא חזק ובלתי 
מנוצח, ולא יוכל למנוע אותו שום גורם, כגון בני אדם 
או כוחות טבעיים ואף רוחניים, מלעשות בקשתך. ד. 
שהוא יודע ידיעה שלמה מה הם הצרכים שלך, אפילו 
אלו שאתה בעצמך לא יודע מהם. ה. שהשגחתו היא 
תמידית, ומימי ינקותך ועד יומך האחרון הוא אתך. ו. 
שכל ההנהגה וההשגחה עליך מסורה בידיו בלבד, ואין 
שום גורם מלבדו, שיוכל למנע ממך איזו טובה או להזיק 
לך, וכן אין גורם מלבדו שיכול להיטיב לך או להציל 
אותך. ז. שחסדו ונדיבותו הם אין סופיים, בין למי שראוי 

להם ובין למי שאינו ראוי.

וזו פשטות האמונה: אתה נברא! ויש בורא מעליך 
שנמצא אתך כל הזמן! והוא שומע אותך, כמו שכתוב 
בתהלים: "הנוטע אזן הלא ישמע?" - פירושו: וכי מי 
שברא אוזניים לשמוע, הוא לא שומע? לכן האדם המאמין 
צריך לחיות את האמונה, שיש מי ששומע אותו כל הזמן, 
ורוצה לשמע אותו ורוצה לעזור לו בכל תחום, ולכן 
עם הבורא אפשר, וכדאי, ומוכרחים, להיות כל הזמן 
בקשר - כאן לבקש, כאן להתייעץ, כאן לספר לו מה 
עובר עליך כנ"ל, ואדם שחסר לו את הקשר הזה עם 
הבורא, חסר לו את העיקר, וזה לא משנה כמה הוא 

"דתי" או "חרדי" - העיקר חסר לו.

הספר של הרב שלום ארוש
 על התבודדות ומעלת התפילה

 052-2240696
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כך

הכירו את הרב יובל שי ביטון )45( שלקח על עצמו כתפקיד לחזק 
את עם ישראל

"קודם כל כל חשוב לי להדגיש שאת הראיון הזה אקדיש לעילוי 
נשמתו הזכה של חברי היקר רבי משה שמחה צרפתי זצ"ל שעלה 
בסערה השמימה באסון מירון, אבדנו תלמיד גדול של רבינו הקדוש 
רבי נחמן מברסלב שהיה קצין ביחידת ההפצה מו"ר ראש הישיבה 

הרב שלום ארוש שליט"א."

איך התחלת לחזור בתשובה?

לפני 26 שנים אני הרגשתי מזה נס אמיתי, מוחש, לא משהו שהייתי 
יכול להגיד עליו מקרה. הייתי אחרי שירות צבאי והתחלתי לעבוד 
ברכבת ישראל במוסך הקטרים בחיפה. התפקיד שלי היה לבדוק 

את תקינות הרכבת מנסיעה לנסיעה.

זה היה עובד ככה- מגיעה רכבת מנסיעה, לאחר שהרכבת עוצרת, 
אנחנו- העובדים היינו אמורים לעמוד בין שני הקרונות בתוך כמין חור 
שנוצר מהחיבור של הקרונות ולנתק אותם לצורך הבדיקה. היינו כל 

כך מיומנים,  עד שהלכנו על הפסי רכבת, בקצב 
נסיעה של הקטר כשהיה עוצר היינו עומדים בין 

הקרונות ומנתקים בזריזות.

פעם אחת, אני מתקרב לנתק את הקרון, ושכחתי 
לעדכן את הקטר שאני נכנס לנתק את הקרונות, 
נכנסתי למקום שהייתי צריך, ו.... הקטר פשוט 

מתחיל ליסוע.

אני כלוא בתוך המקום הצר הזה ומיד נפלתי, בלי 
יכולת לעזור לעצמי, איבדתי את ההכרה, כשאני 

לא יודע מה נעשה איתי. מה שאני זוכר זה, את הרגע שהתעוררתי, 
לא הבנתי איפה אני, הבטתי לכל מקום וחיכיתי שמישהו יסביר מה זה 
החלום הבלהות הזה.. אחרי שהתעוררתי החברים סיפרו לי שאנשים 
צעקו לקטר ובנס ממש הוא הפסיק את הנסיעה, מיד הזמינו לי מגן 

דוד, ואחרי החייאה הצליחו להציל אותי, והנני כאן- בבית החולים.

אחרי בדיקות וצילומים מסתבר שאין לי אפילו שבר אחד בגוף, 
זה היה נס כל כך מוחשי שאני יודע שהיו תאונות כאלה בעבר וזה 
נגמר באסון, גם מי שניצל ממוות במקרה כזה נשאר נכה לכל החיים.

אחד החברים אמר לי- תעשה ברכת הגומל, אני עוד לא ידעתי 
מה עלי לעשות אבל ידעתי טוב, מישהו שמר עלי. את ברכת הגומל 
עשיתי במערת אליהו הנביא וזה נתן לי את הדחיפה לעשות עם הנס 

הזה משהו, להתעורר באמת.

אז החלטתי להפסיק לעשן בשבת, בהתחלה זה היה קצת קשה 
אבל שמתי לב שכל השבוע שלי נהיה טוב יותר ושמח יותר. וככה 
בהדרגה הפסקתי גם לנסוע בשבת עד ששמרתי שבת מלאה ובמקביל 

אני מתחזק ממש. עד שבשלב מסויים  החלטתי לעזוב את העבודה 
וללכת לישיבה, וככה היה- התחלתי ללמוד בישיבה ליטאית בבני ברק.

איך בעצם הכרת את הרב שלום ארוש?

ראיתי כל מיני קלטות זרוקות ככה באיזה שטיבלאך בבני ברק, והיה 
נראה לי מעניין, גם הייתי מתחזק אז כל דבר שיכל לחזק אותי הייתי 
בודק ואפשר להגיד שמאותו רגע פשוט נמשכתי לדיבורים של הרב 
והרגשתי שרק אלו הדיבורים מקרבים אותי באמת לה' יתברך, וככה 

התחלתי להתקרב לרב.

אחרי כשנה וחצי זכיתי להתחתן, כשהרב ארוש היה ממש יד תומכת 
בשידוך, ותודה לה' היום יש לנו שמונה ילדים.

משהו מיוחד שחיבר אותך אל הרב ארוש?

הדבר שהכי משך אותי אצל הרב שלום ארוש שהוא מנגיש את 
העצות של רבנו הקדוש בשפה ברורה ונעימה לכל אחד, וכל אחד 
יכול לקחת את הדברים האלה. העצות של הרב, וההבנה שהגעתי 

אליה- שתשובה צריכה להיות מתוך שמחה וקרבה להשם.

מה אתה עושה כיום?

ברוך השם, אני לומד מידי יום בכולל חצות של 
הישיבה הקדושה- "חוט של חסד", ובמשך השבוע 
אני עושה את השליחות שלי- שליחות ההפצה 

שמתחלק לימי השבוע:

בימי ראשון, קבוע אני ועוד שני אברכים חשובים 
נוסעים ל "בית דני" בתל אביב, ושם אנחנו עומדים 
עם שולחן, יש לנו שם כמה זוגות תפילין מהודרות 
שתרמו אותם ואנחנו מניחים תפילין לחיילים שמגיעים למקום ומחלקים 
ציציות מהודרות וכמובן גם שתיה קרה ואוכל בשפע, שכל חייל ירגיש 
את האחדות והקרבה, זה נותן להם המון וגם לי זה נותן לא פחות, 
בזמנים כאלה ששומעים את כל השנאה והפילוגים שיש בחוץ, פתאום 
רואים שיש מקום- חממה ממש, ולא משנה מה אתה ומי אתה, מספיק 
שאתה יהודי! אז יש לנו המון מקום בלב, ואז רואים כמה מקום להם 

יש בלב, אפילו בתל-אביב, זה מרגש, אוי, כל פעם מחדש.

בשאר ימות השבוע, אנחנו נוסעים לבית הדין הרבני בירושלים ושם 
יש לנו שם עמדה עם הספרים של הרב- בגן השלום וחכמת נשים. 
ומציעים לאנשים שמגיעים להתגרש, ללא תשלום, רק שיקראו, וזה 

יציל להם את החיים.

ואת כל זה אנחנו עושים כי זה מה שהרב תמיד אומר, שהאור הזה 
של האמונה יגיע לכל יהודי, ואני מאמין ומרגיש שהגאולה ממש בפתח, 

רק נתאמץ בשביל כל יהודי עוד קצת וזה יבוא!

יכבושכל חושך
האור

ראיון ייחודי עם תלמידי הרב שלום ארוש שליט"א | הפעם: הרב יובל שי ביטון

מה שאני 
זוכר זה 

הרגע 
שהתעוררתי, 

לא הבנתי 
איפה אני, 

חיכיתי 
שמישהו 

יסביר מה 
זה החלום 

הבלהות 
הזה..

מדור חדש



לבחור היום בדרך הנכונה

ה: אֶת־הַבְּרָכָה אֲשֶׁר  נֹכִי נֹתֵן לִפְנֵיכֶם הַיּוֹם בְּרָכָה וּקְלָלָֽ רְאֵה אָֽ
נֹכִי מְצַוֶּה אֶתְכֶם הַיּֽוֹם:  תִּשְׁמְעוּ אֶל־מִצְוֹ ת ה' אֱלֹֽקֵיכֶם אֲשֶׁר אָֽ
הַקְּלָלָה אִם־לֹא תִשְׁמְעוּ אֶל־מִצְוֹ ת ה' אֱלֹֽקֵיכֶם וְסַרְתֶּם מִן־הַדֶּרֶךְ 
חֲרֵי אֱלֹהִים אֲחֵרִים אֲשֶׁר  נֹכִי מְצַוֶּה אֶתְכֶם הַיּוֹם לָלֶכֶת אַֽ אֲשֶׁר אָֽ

ם: לֹֽא־יְדַעְתֶּֽ

ה' ברא יצר טוב ויצר רע, ה' רוצה שאדם יבחר בדרך הנכונה, 
אבל הבחירה היא חופשית, התנא באבות אומר שהרשות נתונה. 
ובאמת כדי שאדם יבחר נכון, ה' נותן את העצה בפסוק, "היום", 
לכאורה המילה "היום" מיותרת, אלא ה' אומר לנו, שאדם עובד 
על כך שיש לו רק היום לשמוח, הוא יבחר נכון וממילא תהיה 

לו ברכה ולא קללה.

כי ע"י שמחה מוחו משוחרר לחפש ולהבין את המסר של 
ה' ורמזיו, ולאן הוא מכוון אותו ופשוט לבחור נכון. וזה רק יכול 
להיות כאשר אדם שמח ומשוחרר מלחצים ומדאגות רק אז 

הוא יכול לפעול בחופשיות ולהגיע לישוב דעת אמיתי.

אדם חושב היום אני עצוב כי משהו לא הסתדר לי, אבל מחר 
אשמח. התורה אומרת: היום. היום תשמח שיש לך כיפה, היום 
תשמח מכל מצווה הכי קטנה. מכל מילה של תפילה, שהדיבור 
שלך לה' בעולם הזה גבוה מכל שירת המלאכים.שיהיה קצת 
הבנה נסביר על כל מה שמדובר - יש 4 מלאכים ענקיים 
בשמיים: גבריאל, מיכאל, רפאל ואוריאל, והם מהללים את ה', 
ומהזיעה שלהם נוצר נהר דינור. אבל הדיבור שלך שווה בשמיים 
יותר מהעבודה של כל המלאכים. לכן תשמח מכל דיבור של 
תפילה שזכית לשמח את ה', יש לך קשר עם ה' בכל דיבור.

רבי נתן מברסלב כותב בליקוטי הלכות שכל העולם הזה 
עם כל מה שיש בו לא עולה על נקודה ממצווה הכי קטנה. אז 
תשמח, תגיד ותפנים לעצמך ותכניס טוב ללב שזכית בגדול. 
תגיד לעצמך "זכיתי בגדול" ותחזור על זה, וכמה שתתאר 
לעצמך מה זה מצווה, וכמה שתגזים ברעש הפנימי שתעשה 

על כל מצווה שלך – זו רק ההקדמה למבוא של הפתיחה. 

לכן בתורה שבכתב לא מוזכר עניין השכר לאדם בעולם 
הבא, כי לאנשים אין השגה על קצה השכר בעולם הבא, לכן 
נֹכִי נֹתֵן לִפְנֵיכֶם  ה' תמיד מדבר על השכר בעולם הזה: "ראֵה אָֽ
ה". ה' אומר לאדם בשכל שיש לו השגה,  הַיּוֹם בְּרָכָה וּקְלָלָֽ
תעשה טוב יהיה לך ברכה בעולם הזה, תעשה רע יהיה לך 

קללה בעולם הזה.

כמו כן, יתכן והמצווה שלך כרגע מכריעה את כל העולם לכף 
זכות. ולכן ה' כתב בתחילת הפסוק "ראה" בלשון יחיד ואח"כ 
"לפניכם" בלשון רבים, כי אדם במצוות שלו יכול להכריע מה 
יהיה בעולם כולו לברכה ולא לקללה. אך על האדם לדעת שגם 
אם הוא נמצא בצד הקללה, בכל רגע ורגע הוא יכול לבחור 
עכשיו ולהאמין שהכל זה מה'. כי לאדם הבחירה קודם החטא 
או אחרי כשכבר חטא. לפני שחטא, צריך להתפלל על זה, 
ללמוד על זה, לעשות הכל שלא להגיע לידי חטא וממילא לא 
יבחר בקללה. אבל אחרי שאדם חטא והוא כבר נמצא בקללה, 
צריך לדעת שהכל מאיתו יתברך. ולראות מה אני לוקח מכאן, 
איזה מסקנות וממשיך הלאה, ולא מסתכל אחורה, מי שמסתכל 

אחורה בלי אמונה, נהיה נציב מלח, כמו אשת לוט.

בברכת התורה

הרב שלום מזור

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב שלום מזור
מהמרצים הבכירים 

של
"חוט של חסד"
058-4180994

6 | עלון "חוט של חסד"



רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

האם הציפור המשולחת שבמצורע האם מותרת 
באכילה, או אסורה?

תשובה פרשת דברים: משה רבינו עורך ומסכם את כל מאורעות 
המדבר ומוכיח אותם על כל העבר החל מר"ח שבט, 37 ימים לפני 
פטירתו ביום ז' באדר: "ויהי בארבעים שנה בעשתי עשר חדש באחד 
לחדש דבר משה אל בני ישראל ככל אשר צוה ה' אתו אליהם" )א, ג(.

זוכה: ברוך הרטמן, בני ברק

פתרונות יש לשלוח למייל
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252
יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת דברים: שמעון טויל, בני ברק

מדור ילדים
שעשועון מגוון

תודה מקושטת
אני בת 12,

לרגל שמחת הבת מצווה קיבלתי זוג עגילים.

אותם מאוד אהבתי וחיבבתי,

המראה והצבע  ממש היו לרוחי. 

שמחתי מאוד לענוד אותם...

 יום אחד אני שמה לב, 

יותר נכון האירו את תשומת ליבי 
כי אני עונדת עגיל אחד בלבד.

בדקתי וראיתי כי נכון הדבר וכי עגיל 
נוסף איני יודעת היכן הוא.

 מיד התחלתי במערך של חיפושים  בכל 
מקום אפשרי,

 שיחזרתי את המקומות האחרונים ששהיתי בהם 
וחיפשתי בכל מקום.

חיפשתי בבית הספר, בחדר, בגינה ובעוד מקומות 
רבים...

אבל העגיל לא נמצא.

 לאחר זמן מה נזכרתי ב"חוק התודה", 

החוק שבבית שלנו הוא ממש סיסמא להצלחה 
וישועה.

התחלתי לומר תודה, תודה על הכל, על דברים 
בכלליות ופרטיות וגם על העגילים שאהבתי,

וכעת כנראה אני צריכה להיפרד מהם.

 תוך כדי אמירת התודה התחלתי 
לקבל על ליבי שזה לטובה

וכנראה נגמר התיקון שלי ושל 
העגיל, 

השלמתי עם המצב והאמנתי שזה 
לטובה...

 לקראת ערב כשהחלפתי  לבגדי לילה 

לפתע נפל העגיל אל תוך ידי, 

כנראה היה טמון בין הבגדים...

 תודה רבה לה' ממש שמחתי שהעגיל האהוב 
חזר אלי

 אמרתי תודה והעגיל נמצא....
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חוזרים ללימודים-דברים שחשוב לדעת 

כולנו ב"ה כבר מריחים את ריח הצבע הטרי של הכיתה 
החדשה. שנת הלימודים תשפ"ב בפתח, ואיתה עולים 
וצפים החששות של הילדים.  אנחנו ההורים, כבר מוכנים 
ומחכים בקוצר רוח לתחילת השנה, לכולנו החופשה 
הייתה מעל ומעבר ואנו כבר מצפים ליום שני א' אלול 
שבו הבנים יחזרו בע"ה ללימודים בתלמודי התורה. 
בואו ביחד נחשוב, מה מויישי שנכנס לגן או שרהל'ה 
שתעלה לכיתה א' מרגישים?!  מצד אחד, הילדים שמחים 

ומאושרים שהרי גם להם כבר נמאס מ"לא לעשות 
כלום" בחופש, אך מצד שני, לעיתים החשש 

והפחד מ"החדש" ומה"לא מוכר" גוברים 
על השמחה ומציפים את הילד מבחינה 

רגשית, עד כדי איבוד הצפון.

להשקיט את הסערה 

הימים הראשונים של הגן/הכיתה יהיו תמיד 
מלווים "בסערת רגשות" ובמיוחד אם זה גן חדש, 

עלייה לכיתה א' או מעבר לבית ספר חדש, וזאת בגלל 
שהילד נכנס למקום שלא היה רגיל בו, לסביבה ולחברה 
חדשה.  לכן חשוב מאוד לחבר את הילד כמה שיותר 
למצב ולמקום החדש, ואת זה נעשה ע"י מספר דרכים: 
א. נכיר לילד את הגן/הכיתה החדשים. ע"י שניקח אותו 
לטייל ליד הגן/הכיתה ובמידה והדבר אפשרי אפילו 
נבקש רשות להכניסו לראות את הגן/הכיתה.  ב. נכיר 
לילד את הצוות החינוכי- הגננת, המטפלות, המורה, 
המלמד, המנהל/ת וכו' לעיתים יש ילד ששומע על 
מנהל/מורה קשוחים או על גננת מפחידה וכו' והוא 
מאוד חושש מהם. לכן, חשוב לפתח שיחה על כל 
אחד מהם ולהציג אותם לילד, למשל מה תפקיד כל 
אחד מהם, מהם הסמכויות שלו ומתי פונים לכל אחד 
וכדו',  חשוב מאוד להעביר לילד מסר שהם מאוד 
מחכים להכיר אותו והם אוהבים אותו ויהוו לו בע"ה 
מקור להגנה, ביטחון, חום ואהבה. ג. נכיר לילד חלק 
מהחברים- החברה היא אחד ההתמודדויות הרגשיות 
"הכבדות" מבחינת הילד, לכן במידה ונוכל להוריד לו 
את המתח החברתי ע"י הכרת חלק מהחברים, זה 
יועיל מאוד. ד. חשוב מאוד לשמוע מה יש לילד להגיד 
ומה דעתו בכל הקשור לחששות מהמעבר למסגרת 
החדשה, השיחה הפתוחה תגרום לילד להתחבר למצב 
החדש מבחינה רגשית מאוזנת יותר ובכך להוריד את 

רמת המתח השלילי. 

כיצד נעזור לילדים להתמודד? 

1. שיחה עם הילד על החזרה לביה"ס: נשוחח עם 
הילד על החזרה לביה"ס ועל ההשלכות שלה לגבי 
חיי היום יום שלו. כך למשל, נדבר איתו על השוני בין 
החופש לבין ביה"ס.  לדוגמא: בגיל הרך ניקח דף חלק, 
נחלק אותו על ידי קו לשניים ונצייר ביחד עם הילד בצד 
אחד-פעילויות הקשורות לגן, ובצד השני-פעילויות 
הקשורות לחופש. בגיל בוגר יותר אפשר לרשום את 
הדברים. חשוב שהשיחה, הציור והכתיבה יתוארו 
בעיקר מבחינה רגשית ולא רק מבחינה טכנית. 
חשוב לפתוח את השיחה בשאלה: "לְמָה 
התגעגעת במיוחד בגן/בכיתה: לחברים 

ללימודים לפעילויות" וכדו'.

או  הצפויים  הקשיים  על  שיחה   .2
הפחדים מן החזרה לביה"ס: חשוב להיות 
גלוי עם הילד ולשאול אותו האם יש דברים שהוא 
חושב שיהיו לו קשים בימים הראשונים. אם אינו יודע 
לענות, ניתן לתת לו כמה אפשרויות: האם יהיה חסר לך 
להיות עם המשפחה, האם יהיה לך קשה עם ילדים או 
חברים חדשים, האם אתה חושש מהלימודים, מהגננת/

המורה החדש וכו'.  עצם הדיבור על החששות, משחרר 
את הילד מהחסימות הרגשיות שהוא נתון בהם ופותח 
פתח לשתף את ההורה בהמשך לפי הצורך. העלאת 
החשש ע"י ההורה גם נותנת לגיטימציה לכך שהימים 
הראשונים עשויים להיות קשים וזה לא בעיה אישית 

ומפחידה שאסור לדבר עליה.

3. עידוד מפגשים עם חברים: השמירה על קשר עם 
החברים חשובה ביותר ורצוי עד כמה שניתן שהילד 
ייפגש עם חבריו לספסל הלימודים, הדבר יקל עליו 
בימים הראשונים. כך, במקום להיות עסוק ביצירת 
קשרים חדשים או בחיזוק הקשר עם חברים קיימים 
בימים הראשונים של ביה"ס, הוא ירגיש נוח ובטוח יותר 
ויוכל לזרום ביתר קלות עמם מייד כאשר יפגוש אותם. 

הבאת חפץ לביה"ס: אפשר להציע לילד לבחור 
חפץ או משחק אהוב שאותו יוכל לקחת לגן/לביה"ס 
בימים הראשונים. המטרה היא: גם להביא משהו מוכר 
שמזכיר את הבית ונותן תחושה טובה וגם מספק לו 
אמצעי לשבור את הקרח ולהתחיל משחק ומפגש עם 

חבר. הצגת החפץ לחברים עוזרת לשבור את המבוכה 
ולהפיג את החששות הראשונים ביצירת הקשר. בדרך 
כלל לבנים מומלץ להביא כדור, משחקי רביעיות, משחק 
עונתי המאופיין באותה השכונה וכדו'. אפשרי גם להביא 

ממתק קטן, סוכריות וכדו' ולחלקם לחברים.

טכס הפרידה בימים הראשונים: חשוב מאוד לפני 
ולנשק  הפרידה מההורה, לברך את הילד, לחבק 
אותו ולהגיד לו שלום ושאנחנו אוהבים אותו, סומכים, 
מתגעגעים, מתפללים עליו וכו' וכו'.  אסור! להעביר 
את הילד את הכביש, מול הגן או בית הספר ולהיעלם, 
חייב לנסוך בו בטחון שאנחנו איתו ואפילו שאנו נפרדים 
עוד כמה דקות, אנחנו עדיין איתו. במידה והילד מתרגש 
מהפרידה- עלינו להתגבר ולהישאר במצב רגוע ומרגיע, 
לא לנסות להתעלם מבכי הילד או למנוע אותו, נשאר 
איתו עוד מספר דקות או נלווה אותו פנימה לגן/כיתה. 

המלצה למורה/גננת: חשוב מאוד לקבל את הילדים 
בימים הראשונים של שנת הלימודים, בפתח החצר, 
המעבר מההורה אליך מקרין לילד בטחון שיש מי שידאג 
לו וכו' השתדל להאיר לילד פנים ולהחליף איתו מספר 

מילים בדרך לכיתה. 

אז שיהיה לכולנו בע"ה בהצלחה בשנה החדשה!

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

יהודי זקן יושב מול גוי ברכבת..... הערבי רואה 
שהיהודי מקלף תפוזים ושומר את הקליפות 
בשקית.... שואל הגוי: ״ תגיד, איך זה שאתם 
היהודים כאלו חכמים עם הרבה חכמת חיים? 
היהודי: ״ תראה אנחנו אוכלים את קליפות 
התפוזים והופכים להיות הכי חכמים...." הגוי: 
״ וכמה עולה....?" היהודי : ״20 שקלים לקילו 
קליפות״ הגוי משלם לו 20 שקלים, מתחיל 
לאכול, אחרי 10 דקות אומר ליהודי: "איזה טיפש 
אני, הרי ב-20 שקלים אני קונה 2 קילו תפוזים 
עם הקליפה״ אמר לו היהודי: "אתה רואה, רק 

אכלת את הקליפות, כבר נפתח לך השכל״

העלון מוקדש להצלחת
אלדד בן אסתר

ולבריאות, פרנסה ולקניית בית 
לאיתי בן ציונה 

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת
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